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  الملخص  
 
 

القياس المحاسبي على ميزانية المؤسسة من أجل ثر طرق دراسة أتهدف هذه الدراسة إلى 

ومستخدمي القوائم  بالنسبة للمؤسسة الرشيدةتقديم معلومات مفيدة تساعد على اتخاذ القرارات 

    من طرق القياس المحاسبي إلا أنها تندرج في كل من التكلفة التاريخية توجد العديدو  ،المالية

تستعمل التكلفة التاريخية عند التقييم بالتكلفة أما القيمة العادلة فتستعمل في عملية و  القيمة العادلةو 

  تمثيلأثر القياس المحاسبي على  معرفة همنو  تحديد قيمتها الحقيقيةو  إعادة تقييم أصول المؤسسة

 . المؤسسة الاقتصادية  القيمة الصادقة لأصول

وخلصت الدراسة إلى أن للقياس المحاسبي أثر كبير في إعادة الأصول الى قيمتها الحقيقية كما 

التاريخية كأساس وجدنا أنها تعتمد على التكلفة  تجدر الإشارة إلى أن أغلب المؤسسات الجزائرية

ذلك لعدم وجود سوق و  )القيمة الحقيقية ( فلا تعتمد عليها، أما القيمة العادلة القياس المحاسبي

  .نشط

، مؤشرات القوائم المالية ،كلفة التاريخيةالت القيمة العادلة، ،: القياس المحاسبيالكلمات المفتاحية

 ، النسب المالية.التوازن المالي

 

 

 

 



 Abstract 

 
 

This study aims to study the effect of accounting measurement methods on the 

institution’s budget in order to provide useful information that helps in making rational 

decisions for the institution and users of financial statements. There are many methods 

of accounting measurement, but they are included in both historical cost and fair value, 

and the historical cost is used when evaluating at cost. As for the fair value, it is used in 

the process of re-evaluating the assets of the institution and determining its true value, 

and from it knowing the effect of the accounting measurement on the representation of 

the honest value of the assets of the economic institution. 

The study concluded that the accounting measurement has a significant effect in 

returning assets to their real value. It is also worth noting that most Algerian institutions 

have found that they depend on the historical cost as the basis for accounting 

measurement, while the fair value (real value) does not depend on it due to the absence 

of an active market. 

Key words: accounting measurement, fair value, historical cost, financial statements, 

financial balance indicators, financial ratios.. 

 




